
Stanovska organizacija JVV 
Iz IzvrSnega odbora 

—iz Brzojavne pozdrave in izraze solidar
nosti izvršnemu odboru, oziroma predsedniku 
Ivanu Dimniku so poslali: 

Učitelji(ce) iz Like. 
Učiteljstvo iz Županja. 
Učiteljstvo bjelovarskega sreza. 

—iz Dobrotnik JUU. Gospa Mara Kraji
novič, vdova iz Beograda, je vplačala 500 din 
in s tem vpisana za dobrotnika JUU v Beo
gradu Dorda Krajinoviča, bivšega učitelja v 
pok. iz Sremske Mitrovice. — Gospej Mari 
posebna zahvala, a soprogu večen spomin in 
slava. 

—iz Učitelji JUU. G. Dragomir Dionič, 
učitelj  predsednik Podunavskega učiteljske
ga društva iz Osipaonice je vplačal 300 din 
in s tem postal utemeljitelj JUU Beograd. — 
Učiteljstvo kovinskega sreza je vplačalo 300 
din in s tem vpisalo za utemeljitelja »Social
nega fonda Viteškega kralja Aleksandra I. Ze
dinitelja«, svojega pokojnega tovariša Nikola 
Mihajloviča, bivšega učitelja v p. v Kovinu. 
Darovalcem hvala! — Pokojniku večen spo
min in slava! 

Iz društev 
Poročila 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANAMESTO je zborovalo v soboto, 
17. decembra t. L, dopoldne v telovadnici 
II. deške ljudske šole na Cojzovi cesti ob 
udeležbi 120 članov(ic). 

Po otvoritvi zborovanja se je predsed
nik spomnil rojstnega dneva blagopokojnega 
kralja Aleksandra I. Zedinitelja in 20 letnice 
smrti pisatelja Ivana Cankarja. Njun spomin 
so navzoči počastili s trikratnim »Slava«. 

Situacijskemu poročilu so sledila poročila 
o delu odseka učiteljic in učiteljskega pokre
ta, o državni skupščini in končno predavanje 
»Vertikalna in horicontalna reforma zgodo
vinskega pouka«, ki ga je v splošno zadovolj
stvo podal nastavnik meščanske šole v Mari
boru, tov. Albert Žerjav. Sprejeti so bili na
slednji predlogi: 

1. Na prošnjo JUU br. 391 od 21. novem
bra 1938., prispeva 1. januarja 1939. vsak član 
našega društva 10 din za podporo češkoslo
vaškim učiteljem iz zasedenega ozemlja, ka
terih je v Pragi nad 6000 brez službe in brez 
vseh življenjskih sredstev. Znesek 2300 din 
založi društvo ter ga odpošlje centralni upra
vi JUU v Beograd, ki ga z ostalimi prispevki 
izroči na pristojnem mestu. 

2. Upoštevaje važnost in potrebo zgodo
vinskega pripovednega čtiva kot pomoč pri 
pouku in vzgoji mladine predlagamo, da bi 
Mladinska matica čimprej izdala med svo
jimi rednimi publikacijami zbirko zgodovin
skih črtic in sličic za ljudskošolske učence 
in to po možnosti v ilustrirani izdaji. V tem 
oziru se v celoti pridružujemo podobnim 
predlogom mariborskega in ormožkega uči
teljskega društva. Taka knjižica naj se na
tisne v več izvodih kakor je naročnikov Mla
dinske matice, ker bi jo rabile tudi lahko 
nižje srednje šole kot pomožni priročnik pri 
pouku. 

3. Slovenska šolska matica pa naj še izda 
zbirko zgodovinskih virov, ki bi lahko s pri
dom služili Ijudskošolskemu zgodovinskemu 
pouku kot priročnik za učitelje. V taki zbirki 
bi naj bili Objavljeni in s komentarji obraz
loženi važnejši zgodovinski viri, kot n. pr. 
prepisi pogodb, listin, odlomki iz kronik, ur
barjev in podoben zgodovinski material, ki 
bi služil ilustrativnim svrham pouka v višji 
ljudski in nižji srednji šoli. 

4. Društvo naj priredi za učiteljstvo tečaj 
iz zgodovine, ki naj da učiteljstvu osnovo za 
vertikalno osnovo zgodovinskega pouka. 

Po zborovanju si je ogledalo učiteljstvo 
razstavo božičnih daril, ki jih je zbral in lepo 
uredil učiteljski zbor II. deške ljudske šole 
pod spretnim vodstvom tov. ge. Svetelove za 
revne slovenske otroke na Kočevskem. 

Predsednik: Tajnik: 
Vekoslav Mlekuž s. r. Josip Mihelič s. r. 

+ JUU — SRESKO UČIT. DRUŠTVO 
LJUBLJANA OKOLICA VZHODNI DEL 
je zborovalo v soboto, 3. dec, v dvorani mest
ne posvetovalnice ob 9. uri. Navzočih je bilo 
54 organiziranih članov. 

Tov. predsednik je otvoril zborovanje, 
pozdravil vse navzoče in sporočil, da je dru
štveni tajnik Fr. Čuk hudo zbolel. Do okreva
nja ga bo nadomestoval tov. Skubic. 

Uvodoma se je v krakem govoru spomnil 
20 letnega obstoja naše države kraljevine Ju
goslavije. Nato so se obravnavali dopisi. — 
Naši člani naj se obračajo na našo centralo 
le s potrjenimi zaščitnimi polarni. Navzoči so 
na prošnjo neke v bedi nahajajoče se učitelj
ske družine nabrali 221.25 din. 

Da bi se Mladinski matici omogočilo še 
izdati 4. knjigo, se apelira na učiteljstvo, zla
sti na šolah, kjer je malo ali pa sploh ni na
ročnikov, šolsko mladino zanjo bolj zaintere
sirati. — Nabiralna akcija za otroke obmej
nih šol je v polnem teku. — Sodelovanje uči
teljstva v društvu Rdečeea križa nai bi bilo 



še bolj agilno. — Za učitelje Čehe, ki so pri
bežali iz zasedenega ozemlja se je nabralo 
din 200,25. 

Prav zanimivo in poučno je bilo preda
vanji g. dr. Fr. Mlsa o zaščiti zdravja v dru
žini ter o obstoju in procvitu družine. 

Končno so bili sprejeti soglasno sledeči 
predlogi. 

1. Obsojamo neparlamentarno postopanje 
manjšine, ki je povzročila razpust glavne 
skupščine JUU v Zagrebu. Soglasno se izre
kamo za izpremebo pravil JUU v tem, da 
se prenese glavno delo organizacije na banov, 
sekcije. Le v prav stanovski zavedni in enotni 
organizaciji lahko uspešno delujemo. 

2. Materialni položaj učiteljstva, kakor 
tudi ostalega drž. nameščenstva in upokojen
cev je od dne do dne težji. Draginja stalno 
narašča, učiteljstvo je že prezadolženo, skrb 
roditeljev za študiranje svojih otrok je do
segla višek, ogroženo je strokovno izpopolnje
vanje in izobraževanje. 

Prosimo za nujno zvišanje prejemkov 
drž. nameščencev, aktiv, in upok., za izenače
nje prejemkov vseh poročenih učiteljic, za 
vrnitev doklad žene in za priznanje pravice 
do doklade tudi za deco učiteljic. Izvrše naj 
se napredovanja vseh onih, ki imajo za na
predovanje izpolnjene pogoje. 

3. Celibat naj se ukine, ker je enostran
ski in krivičen. Mladim ljudem je treba ustva
riti pogoje, da si lahko ustanove družinskp 
življenje, ker je družina temelj zdrave živ
ljenjske rasti našega naroda. 
Za tajnika: Jak. Skubic. Preds. Mirko Kosin. 

+ JUU — SRESKI DRUŠTVI KRŠKO 
IN BREŽICE sta imeli skupno zborovanje 
v Sevnici dne 7. t. m. 

Navzočih je bilo iz Brežiškega sreza 47 
članov iz Krškega pa 50 članov, skupaj 97 
članov. 

Tov. predsednik Ivanuš otvori zborovanje 
in pozdravi g. prof. Šiliha, zastopnika polit, 
oblasti g. Jarca iz Brežic, kakor tudi vse člane 
krškega in brežiškega sreza z željo, da bi se 
skupna zborovanja še večkrat vršila. 

Sledilo je predavanje g. prof. Šiliha o te
mi: »6d učnih slik do celostnega ali strnje
nega pouka.« 

G. predavatelj nam je znanstveno teme
ljito osvetlil problem o učnem postopku, učni 
metodi in učni tehniki. Omenjal je celo vrsto 
pedagoških teoretikov in praktikov kakor 
Herbarta, Egersdorferja, Scharlmana, Gaudi
ga, Pfihodo, Petrsena, Demarina in Vranca 
ter osvetlil v kolikor mu je dopuščal čas, ka
ko so posamezni skušali rešiti pedagoška na
čela. Na konkretnih primerih nam je prikazal 
slabe in tudi dobre strani metode učnega po
stopka posameznih. 

Na podlagi tako zvanega funkcijskega 
trikotnika nam je pokazal na kak način do
bimo trdno podlago za arhitektoniko učnega 
postopka. Pohvalno omenja tov. Vranca. 

Predavatelj je žel za svoja izvajanja obi
lo priznanja in zahvale. Tov. predsednik Hro
vat se mu je imenu članstva zahvalil z željo, 
da bi se še večkrat odzval našemu vabilu. 

Tov. Ivančeva je pozdravila članstvo v 
imenu Jadranske straže. Omenila je, da ta or
ganizacija zadnje čase peša. V vzpodbudnih 
besedah je apelirala na članstvo, da posveti 
tej organizaciji več pažnje in vneme. Obenem 
je razdelila med posamezne šole več krasnih 
slik Vit. kralja Aleksandra. 

Nato sta se društvi ločili in obravnavali 
vprašanja po lastnem programu. 

Krško. 
Prečitali so se dopisi. Sprejet je bil na

slednji sklep: Materialni položaj učiteljstva 
je zelo težak. Prosimo, da organizacija še na
daljuje z delom za nujno potrebno povišanje 
prejemkov in za izenačenje prejemkov vseh 
učiteljic. 

Pri slučajnostih poziva tov. Škerletova 
tovarišice, da se one zavzamejo za narodno 
obrambno delo in pošljejo nabrane prispev
ke določeni šoli. 

Tov. Herbst pripominja, da bi naj v pri
meru, da izda tov. nadzornik Šterk uradni re
pertorij, odpadla pismena vprašanja glede 
administrativnih informacij'. 

Tovariši(ice) so se priglasile za hospita
cijo na Bežigrajski šoli. 

Po želji članstva se bo vršilo prvo prihod
nje zborovanje skupno z brežiškim srezom 
v Tržišču prvo soboto meseca februarja. 
Jos. Hrovat, preds. Zora Uršič, tajnica 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ŠKOFJA 
LOKA je zborovalo dne 3. decembra 1938. \ 
drž. deški šoli v Škofji Loki. Navzočih je bik 
35 članov ali 56 % organiziranega članstva. 

Uvodoma je izrekel dobrodošlico novo 
došlim članom tov. Vojteh Debel j ak. nakai 
je zbor počastil z vzklikom mladega kralja 
Petra II. ob 20 letnici narodnega osvobojenja 
in zedinjenja. 

Predsedujoči tovariš je ob 70 letnici sta 
novske organizacije podčrtal pomembni jubi 
lej strokovnega lista »Popotnik«, ki stopa \ 
60. leto svojega življenja, zlasti toplo pa je 
spregovoril o 5 letnici domačega društva. — 
Tovariš Jože Župančič je podal situacijskc 

poročilo, poudarjajoč splošen napredek dru
štva za časa njegovega obstoja. Obravnavani 
dopisi so bili sprejeti brez posebnih debat na 
znanje. Tov. Terpinovi, ki je podala dokaj za
dovoljivo blagajniško poročilo, je bila izre
čena na predlog tov. Juvančeve razrešnica s 
pohvalo. O »Učiteljski samopomoči« je poro
čala tov. Vida Debeljakova, ki je čestitala ju
bilantu k 40 letnici. Pomembna socialna usta
nova preživlja težak položaj, v katerem se 
je znašla zaradi nove uredbe. Tov. predsednik 
je poročal o edinstveni glavni skupščini v Za
grebu, nakar je članstvo izneslo predloge, ki 
so bili soglasno sprejeti. 

1. Število delegatov za glavno skupščino 
naj se omeji. 

2. Materialni položaj učiteljstva naj se v 
smislu znanih zahtev izboljša. 

3. Udeležencem uradnih konferenc naj se 
priznajo dnevnice. 

4. Upravniki naj se takoj prevedejo, na
predovanje bodi avtomatično. 

5. Celibat naj se ukine, prejemki poroče
nih naj se izravnajo z neporočenimi. 

6. Kot tiskovina naj se smatrajo tudi ko
pije pisane s strojem. 

7. Učiteljskim stanovanjem naj se dolo
čijo minimalne mere. 

8. V krajih, kjer ni prostora, sredstev in 
kvalificiranih učnih moči, naj se meščanske 
šole ne otvarjajo. 

9. Vsaka šola bodi naročnik »Mladinske 
matice«. 

Pri slučajnostih je bila izražena želja, da 
se zborovanjem v bodoče priključijo ekskur
zije po škofjeloških tovarnah, na vidiku je 
hospitacija na »Poskusni šoli« v Ljubljani, 
ter pomladansko zborovanje v novi šoli v Re
tečah. Učiteljstvu v bratski Češkoslovaški bo 
nudilo učiteljstvo svojo podporo čim pride do 
nabiralne akcije, za siromašno družino svoj 
prispevek je zbralo učiteljstvo, 50 din je dala 
blagajna. Pomoč otrokom v obmejnih krajih 
bo nudena s primernim čtivom, ki se bo po 
temeljiti izbiri odpremilo v ogrožene kraie 
(ref. Vida Štolfova). 

Končno je tov. Janko Sicherl demonstri
ral učni načrt slovniškega pouka, s čimer je 
povzročil med navzočimi živahno razpravo. 

Tov. Košu Francetu se izreče ga njegovo 
večletno delo kot tajniku topla zahvala. Za 
novega tajnika se izvoli tov. Križnar Želj ko 
iz Železnikov. Kot namestnik pa stopi v od
bor tov. Karel Jeretina, šolski upravitelj v 
Škofji Loki. 

Prihodnje zborovanje bo v februarju. — 
Novinci v JUU toplo vabljeni. 
Debeljak Vojteh, preds. Križnar Željko, taj. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO MARIBOR 
LEVI BREG je imelo svoj letni občni zbor 
dne 19. nov. t. 1. v ljudski šoli v Mariboru, 
Cankarjeva ulica. Od 89 članov je bilo navzo
čih 90 %, odsotnih je bilo 9 članov, od katerih 
se je 7 opravičilo. 

Tov. predsednik je ob otvoritvi pozdravil 
predvsem novega nadzornika tov. Močnika 
Petra ter 14 novopristopivših članov(ic). Nato 
je objavil najvažnejše dopise zadnjega zbo
rovanja. Sledila so letna poročila društvenih 
funkcionarjev, izostalo je le delegatsko poro
čilo na željo zborovalcev, ker se je že ob 
11. uri istega dne vršilo skupno manifestacij
sko zborovanje mariborskih učit. društev v 
proslavo 20 letnice naše države. Prvo, in sicer 
predsednikovo ter radi premestitve doseda
njega tajnika tov. Šajne — tudi tajniško po
ročilo je podal tov. Vauda Mirko, ki je po
drobno popisal lanskoletno društveno življe
nje in delo, želel vse več sodelovanja in tudi 
delovne odgovornosti ter ugotovil disciplini
ranost in strnjenost naših vrst sklepajoč z 
geslom: Po stanovski slogi k jugoslovanski in 
vseslovanski slogi! Blagajniško poročilo je 
podal tov. Roman Košutnik, ugotovil že pre
cejšnje zboljšanje blag. stanja, pozival k red
nejšemu in jasnejšemu nakazovanju članarine 
po poverjenikih na šolah. Tov. From Veko
slav je kot predsednik nadz. odbora pregledal 
vse spise, ugotovil 398 opravilnih številk, od 
teh 53 vlog in rešenj — obmejnošolskih zadev, 
dokaz, da po zaslugi tov .predsednika društvo 
posveča tem problemom izredno pažnjo tei 
predlagal razrešnico blagajniku in vsemu upr. 
odboru — kar je bilo sprejeto z odobrava
njem. 

Po kratki obravnavi je bil sprejet v prejš
nji seji od upravnega odbora sestavljen prora
čun za I. 1938./1939., in sicer v lanskem iznosu, 
po katerem znaša mesečna članarina za redne 
člane 19 din, za učiteljice poročene z učitelji 
pa 11 din. V tem je zapopadena tudi članarina 
za vse članstvo pri Pedagoški centrali v Mari
boru. 

Sledila je dopolnilna volitev v društveno 
upravo, in sicer so izvoljeni: za tajnico tov. 
Rečnik Ivanka, v društveno razsodišče pa ve
činoma lanski člani, le namesto drugam pre
meščenih pa tov: Pohar Josip, Šetinc Jasna, 
Čok Albert, Terčak Stanko in Erženjak Franc 
Na poseben predsednikov apel so bile izbrane 
v pripravljalni krožek za društveni odsek uči
teljic tovarišice: Selak Kristina, Rečnik Ivan
ka, Kristl Jožica, Droč H. in Horvat Angela 

Ker za delovni načrt za 1. 1938./1939. ni 
bilo predlogov, je tov. predsednik uvodoma 
ugotovil, da le sama običajna predavanja, s 
katerimi se cesto stavi poslušalec pred nova 
izvajanja, mnenja, trditve i. si., na katere v 
hipu niso pripravljeni na razgovore in debate, 
še ne predstavljajo edinega in izdatnega iz
obraževalnega sredstva in postopka, o čemur 
bo treba v naši organizaciji razmišljati in to 
našo dosedanjo metodo izpopolniti z več
stranskimi poročili, diskusijami o objavljenih 
pedagoških in didaktičnih knjigah, razpravah 
i. si., dalje z medšolskimi učnimi obiski, učni
mi eno — in več — nastopi, izkustvenimi po
ročili, v glavnem pa, da se na vsako tako točko 
pripravljamo v s i in diskutiramo potem lahko 
v s i ! Po kratki debati je z večino glasov za 
to leto v smislu delovne sistematičnosti bilo 
sprejeto: proučevanje teorije in prakse šol
skega dela v elementarnem razredu. 

Sklepi: 1. Društvo pristopi korpofativno 
k Pedag. centrali v Mariboru. 

2. Društvo izreka zaupnico centrali JUU 
in jo poziva k postopanju proti saboterjem. 

3. Društvo poziva vodstvo JUU k vztra
janju v borbi za naša gmotna in državljanska 
prava. 

4. Društvo se bo samo zanimalo za izdajo 
zemljevida sreza Maribor levi breg, ustrezajo
čega učnim in obmejnopolitičnim potrebam 
ter naj to UT prepusti društvu. 

5. Društvo pozdravlja zanimanje in skrb 
odseka učiteljic za obmejne probleme, sprej
me zadevni dopolnilni predlog upravnega od
bora in tov. predsednika glede akcije za bo
žičnice in »obmejnobožičnega dne« ob 20let
nici naše države. Isti predlog je bil nato tudi 
pri skupnem zborovanju objavljen in sprejet 
s pripombo, da bo letos radi zakasnelosti 
težko izvedljiv. 

Prihodnje zborovanje bo v januarju 1939. 
Vauda Mirko, preds. Rečnik Ivanka, taj. 


